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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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Včelí zahrada. V základní škole chovají medonosky
V základní škole Rokycanova v Sokolově vytvořili včelařský kroužek. Včely tam mají na dvoře, kde jim děti a vedoucí
kroužku udělali včelí zahrádku. „Žáci je tak mohou pozorovat a učit se o nich,“ řekl Marek Kříž, vyučující včelařského
kroužku, který funguje ve škole od začátku roku, v době zavření škol kvůli koronaviru činnost přerušil. Zájem o něj je
podle Kříže velký. Škola uvažuje i o vzniku květinové nebo motýlí louky. ČTK

Léto v Česku. Klasika,
ale i utajené skvosty
Vede Praha. Loni turisty nejvíc táhl Pražský hrad, následovala lanovka na Petřín a trojská zoo. Kam letos?
Agentura CzechTourism připravila 42 tipů na méně známé cíle. Hlavní město. Zkuste klášter nebo vilu STRANA 7

WEIRD & WONDERFUL.
SONGY ZA ČTYŘI ROKY
PRÁVĚ DNES VYCHÁZÍ DRUHÁ DESKA ČESKÉ ZPĚVAČKY LENNY STRANA 10

Svátek slaví: Emil

Pítka jsou
na suchu.
Kvůli viru
Obvykle pražská pítka
fungují už od začátku
května. Letos jsou ale kvůli
koronavirové krizi stále
bez vody.Technická správa
komunikací by musela
dezinfikovat trysky po
každém použití. STRANA 2

Chtějí hlavu
starostky
Zastupitelé Prahy 4 se
sejdou na mimořádném
zasedání, které si vyžádala
opozice. Bude se konat
27. května. Má se na něm
projednávat mimo jiné
odvolání starostky Ireny
Michalcové. STRANA 3

Restart ligy
v Teplicích
Po dvou a půl měsících se
zítra jako jedna z prvních
v Evropě znovu rozběhne
fotbalová liga. Obnovenou
sezonu zahájí bez diváků
dohrávka 23. kola mezi
Teplicemi a Libercem,
naplno pak nejvyšší soutěž
začne 25. kolem v úterý
a ve středu. Tabulku vede
Slavia Praha. STRANA 16
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Voda se do ulic
vrátí až v červnu.
Zpoždění zavinila
pandemie.

„Proč letos dosud nebylo
zprovozněno prakticky žád-
né z veřejných pítek a fontá-
nek v centru Prahy? Na co se
čeká?“ Tyhle otázky před ně-
kolika dny položila čtenářka
Tereza Kořínková v rubrice
deníku Metro Dopisy a vzka-
zy. Podle Barbory Liškové
z Technické správy komuni-
kací (TSK), která většinu praž-
ských pítek provozuje, z nich
měla voda téct už počátkem
května. To ale nebylo možné
kvůli koronaviru. „Pítka
a fontány v naší správě ne-
jsou rozhodně zanedbané.
Jako každý rok prošly kontro-
lou technického stavu a jsou
po zimní údržbě připraveny
k zahájení provozu v plném

rozsahu. Za normálního sta-
vu k tomu skutečně dochází
vždy na začátku května
a v provozu jsou do konce říj-
na. Letos byl však vyhlášen
nouzový stav a s ním se pojí
striktní hygienická opatře-
ní,“ říká pro Metro Lišková.
Dokud budou platit součas-

né restrikce, z žádného z deví-

ti pítek a z žádné ze čtyř fon-
tán ve správě TSK voda nepo-
teče. Za současného stavu by
totiž TSK musela zabezpečit,
aby byly trysky dezinfiková-
ny po každém použití. To
však není z pochopitelných
důvodů technicky možné.
„Předpokládáme, že by mělo
k ukončení restriktivních

opatření vlády dojít na začát-
ku června, ale samozřejmě
vše budeme konzultovat,“ do-
dává mluvčí Lišková. Provoz
pítek a fontán stojí TSK ročně
statisíce korun. Další desítky
tisíc se vynaloží na opravy.
Vodní prvky podle Liškové
nejčastěji poškozují nepozor-
ní řidiči aut či vandalové.
Jedno pražské pítko letos

definitivně skončí. Fungova-
lo na principu získávání vody
přímo ze vzduchu a u stanice
metra Pankrác ho na zkouš-
ku po dohodě s radnicí Pra-
hy 4 umístila soukromá fir-
ma. Lidé ho ale používali spíš
jako odpadkový koš. „Mrzí
nás, že si z tohoto jinak skvě-
lého zařízení lidé dělají nára-
zově odpadní koš. Úklid by
však měl být již zajištěn. Na
základě loňského zkušební-
ho provozu a zjištěných vyso-
kých nákladů na provoz
nicméně nedošlo k dohodě
o dalším provozu tohoto zaří-
zení,“ vysvětluje pro Metro

radní čtvrté městské části
pro životní prostředí Tomáš
Hrdinka. Rozpočet na provoz
pítka nabobtnal také proto,
že nebylo tak ekologické, jak
se tvářilo. „Zařízení je primár-
ně určeno k připojení k solár-
ním panelům a využití zele-
né energie, což není možné
v rámci městské části zajistit.
S majitelem nyní musíme do-
hodnout přemístění, vše zpo-
malil nouzový stav. Pokud by
se ale našel vhodný zdroj
energie, jde o skvělou techno-
logii do míst, kde není mož-
né připojení pítka na vodo-
vodní řad,“ míní Hrdinka.
Nejvíce pítek lze nalézt

v centru města. Ve Františ-
kánské zahradě se nacházejí
hned tři. Další jsou v Havlíč-
kových sadech, sadech Leten-
ských a Heroldových, v parku
Folimanka, na Senovážném
náměstí či ve Vodičkově uli-
ci. Seznam všech pítek ve
správě TSK najdete na webu
metro.cz. FILIP JAROŠEVSKÝ

Odpadkový koš? Ne, pítko na Pankráci. MARTIN STEHLÍK

1%

foto za

300
Kč

Pankrácké ekopítko si lidé
pletli s košem. Teď musí pryč

inzerce
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inzerce

IrenaMichalcová
vede Prahu 4 od
loňského dubna.

Zastupitelé Prahy 4 se sejdou
na mimořádném zasedání,
které si vyžádala opozice. Jed-
nání se bude konat 27. květ-
na. Opozice na něm chce pro-
jednávat mimo jiné odvolání
starostky Ireny Michalcové
(ANO).

Žádost o svolání mimořád-
ného jednání podepsalo
všech 22 opozičních zastupi-
telů ze 45členného sboru. Od-
volání starostky je v návrhu
programu jednání zařazeno
jako první bod. Opoziční za-
stupitelé se starostku ne-

úspěšně pokusili odvolat již
na konci loňského roku. Opo-
zice si rovněž stěžuje na hos-
podaření radnice v době pan-
demie, způsob zadávání veřej-
ných zakázek a nákup
ochranných a dezinfekčních
prostředků. Radnice podle
nich nakupovala nevýhodně.
Zastupitelé loni v dubnu

odvolali osm z devíti radních
včetně starosty Petra Štěpán-
ka (Praha 4 sobě – Zelení a ne-
závislí) a novou starostkou
zvolili Michalcovou. Koalice
Pirátů a nezávislých, sdruže-
ní Praha 4 sobě (Zelení a nezá-
vislí) a Společně pro Prahu 4
(STAN, KDU-ČSL a nezávislí)
poté přešla do opozice. Do
čela radnice se postavily
ANO, ODS a TOP 09 s jedním
hlasem lidovců. ČTK

VÝHODNÁ CENAVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 28

4 90
6,90

Seznam všech prodejen na www.albert.cz

ČERSTVÉ
Z VLASTNÍHO TĚSTA
ZA CO NEJMÉNĚ

* Obsahuje 10 g vlákniny na 100 g. Zdroj vlákniny = min. 3 g na 100 g.
Žitná vláknina přispívá k normální činnosti střev v rámci vyvážené stravy a zdravého životního stylu.
Akce platí v prodejnách Albert hypermarket od středy 20. 5. do úterý 26. 5. 2020 nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

NOVINKA

SUPER CENAUPER CENAUPE-PE00ER C 00ER C

34 90
000 9SUPER CENA00,90SU000,90SUPER CENA00,90SU000 9SU00,90SU ENCENA

SUPER CENAUPER CENAUPE-PE00ER C 00ER C

29 90
000 9SUPER CENA00,90SU000,90SUPER CENA00,90SU000 9SU00,90SU ENCENA

Hamburgerová
bulka
• 70 g
• 100 g = 7 KčChléb

Mlynářský žitný*
• 500 g
• 100 g = 5,98 Kč

Chléb
Mistrovský
• 800 g
• 100 g = 4,37 Kč

3× VÍCE
VLÁKNINY

10 G VLÁKNINY NA 100 G

100% žitný
Celozrnný

Bohatý na vlákninu

První bod.
Odvolat
starostku

Krátce

Hřiště zatím
zůstanou
Územní plán na místě
současného sportoviště
SK Prosek, které se na-
chází na území Prahy 9
a Letňan, se zatím měnit
nebude. Zástupci Prahy
a městských částí budou
hledat řešení, jak na Pro-
seku zachovat sport. Vče-
ra to na jednání schválili
zastupitelé hlavního
města.

Letiště se
probouzí
Letecká společnost Swiss
International Air Lines
obnoví 5. června spoje
do Prahy. Zpáteční spoje
z Curychu by měly létat
až čtyřikrát týdně. Na
Twitteru o tom informo-
valo Letiště Praha. Švý-
carská společnost je tak
sedmým dopravcem, kte-
rý ohlásil návrat na praž-
ské letiště po přerušení
provozu během korona-
virové krize. ČTK

Na Hlávku naváže Jiřičná
Dostavba porodnice U Apolináře bude stát dvě miliardy
korun. Novou budovu (na horním snímku v popředí) na-
vrhla architektka Eva Jiřičná. Porodnici vybudoval archi-
tekt a velký český mecenáš Josef Hlávka. První dítě se
v ní narodilo v roce 1875, od té doby jich bylo zhruba půl
milionu. Ročně se tu uskuteční asi 4600 porodů. Na sním-
ku dole je ministr zdravotnictví Adam Vojtěch při včerejší
návštěvě porodnice. ČTK
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Odpuštění plateb
za předzahrádky
bylo podle městské-
ho radního Jana
Chabra nutné.
Kompenzaci zatím
neplánuje.

Městští radní před několika
týdny schválili jako pomoc
pražským restauračním pod-
nikům, jež utrpěly vyhláše-
ním nouzového stavu kvůli
pandemii, odpuštění nájmu
ze zahrádek do konce roku.
Mnozí restauratéři tento

fakt slaví dodnes, jiní své pod-
niky museli i přesto nadobro
uzavřít. Když se však řekne A,
mělo by se podle některých
radnic říci i B. Jen první měst-
ská část bude podle prvních
odhadů kvůli těmto opatře-
ním na konci roku odepiso-
vat ztráty desítek milionů.
Podle radního pro majetek

Jana Chabra se však o případ-
né kompenzaci radnicím ze
strany magistrátu dosud ne-
uvažuje.
„V danou chvíli je to před-

mětem případné diskuse. Je
ale třeba poznamenat, že po-
kud bych odpuštění poplatků
za předzahrádky nenavrhl
a neprosadil, mnoho subjek-
tů by neotevřelo. Měly by to-
tiž vážné existenční problé-
my, jelikož by šlo o další,
mnohdy likvidační výdaj,“

říká pro deník Metro Chabr.
Opatření se podle něj osvěd-
čuje.
„Restaurace a další provo-

zovny jsou motivovány
k tomu, aby zůstaly otevřeny
a neukončovaly provoz, jeli-
kož se jim nabízí berlička

v podobě možnosti předza-
hrádky a nulového poplatku
za ně. Navíc se jedná o ná-
stroj, kterým jsme schopni
efektivně pomoci plošně
všem subjektům,“ dodává
Chabr a upřesňuje, že odpouš-
tět pronájmymůže magistrát

za nebytové prostory pouze
těm, kteří provozují v měst-
skémmajetku.
„V případě předzahrádek

můžeme pomoci celému seg-
mentu stejně,“ míní radní.
Další opatření, která mají

restauratérům pomoci se

z krize dostat, se namagistrá-
tu teprve chystají. Podle rad-
ního Chabra jde o téma, do
kterého se zapojuje nejen
vládnoucí koalice, ale také
opoziční zastupitelé.
Takovým opatřením je tře-

ba chystané uzavření jedno-
ho jízdního pruhu na Smeta-
nově nábřeží ve směru od Ná-
rodního divadla. Město tímto
způsobem napomůže vzniku
dalších zahrádek na lukrativ-
ním místě. „Jde o nápad, kte-
rý vznikl u radních Adama
Scheinherra a Hany Třeštíko-
vé a z mého pohledu se jedná
o ne zcela invazivní zásah do
centra města a může být pří-
jemným oživením části met-
ropole,“ okomentoval proMe-
tro opatření Chabr.
Plán uzavřít část Smetano-

va nábřeží na zkoušku, a to
již od zítřka, však vyvolal spo-
ry i v pražské koalici. „Mrzí
mě, že pan Scheinherr nehle-
dá u takto důležitého kroku,
který omezuje průjezdnosti
centra, shodu s námi jako
s koaličním partnerem,“ oko-
mentoval situaci začátkem to-
hoto týdne předseda zastupi-
telského klubu Spojených sil
pro Prahu Jiří Pospíšil.
Téma včera vyvolalo bouřli-

vou diskuzi i na zasedání
pražského zastupitelstva. Jed-
nání skončilo až po uzávěrce
tohoto vydání deníku Metro.

Radní Jan Chabr MHMP

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Hasiči se
nezastavili
Jednotky pražských hasičů
a Středočeského kraje zasa-
hovaly včera krátce po de-
váté hodině v uhříněveské
ulici Přátelství u požáru
osobního automobilu, kte-
rý zachvátily plameny.
Mluvčí pražských hasičů
Martin Kavka uvedl, že vy-
šetřovatel zjistil, že příči-
nou požáru byla technická
závada, a škodu odhadl na
100 tisíc korun. Dopoledne
před čtvrt na dvanáct vyjeli
pražští hasiči a jednotka
Hasičského útvaru ochrany
Pražského hradu do Cihel-
né ulice k požáru vysoko-
napěťového kabelu. Ten
hořel ve výkopu vedle re-
konstruované budovy. Na
místo povolali pracovníky
rozvodných závodů, aby
přerušili dodávku elektři-
ny do vedení. 2x HASIČI PRAHA

Světový pohár ve vodním sla-
lomu v Praze v září nebude,
Mezinárodní kanoistická fe-
derace (ICF) posunula jeho
termín na 23. až 25. října. Po-
řadatelé se místo toho snaží
získat na září mistrovství Ev-
ropy. Na divokou vodu v Troji
by se tak mohl kontinentální
šampionát vrátit po dvou le-
tech. Říjnový termín pořada-
telům nevyhovuje, protože
kvůli naplánované přeložce
kanalizace a rekonstrukce dě-
licí zdi nemusí být dráha
v Troji v provozu. „Další pro-
blém je, že aby byl Světový po-
hár oficiální,musí být zastou-
peny tři kontinenty. Nejsme
si jistí, že se tři kontinenty
dají dohromady,“ doplnil ře-
ditel organizačního výboru
Jiří Rohan. Proto organizátoři

začali pracovat na variantě
uspořádat ME jako náhradu
za zrušený šampionát, který
měl být minulý týden v Lon-
dýně. Britové už o něj nemají
zájem.
Evropská federace kandida-

turu Prahy předběžně podpo-
řila, ale zatím jí šampionát
definitivně nepřidělila. „Řek-
li, že musí postavit pravidla,
kolik federací minimálně
musí být na startu. Národní
federace obešle s dotazem na
předběžný zájem a s nabíd-
kou, že by to mohl uspořádat
někdo jiný. Což my si hrdě
myslíme, že do toho nikdo ne-
půjde nebo na nás stejně
nemá,“ popsal Rohan. Pro-
blém je v cestování, které je
nyní omezené kvůli pande-
mii koronaviru. ČTK

Boj se směnárnami

Centrální banka i radnice
začaly před časem v hlavním
městě postihovat neférové
praktiky směnáren. Podle
kritiků však tento boj během
pandemie utichl.

● „S touto kritikou si rozhod-
ně dovolím nesouhlasit,
město již vypovědělo veške-
ré nepoctivé směnárníky ze
svého majetku. Nyní by měl
k tomuto kroku přistoupit
i dopravní podnik. Město
bohužel nemůže vypovědět
nepoctivé směnárníky
ze soukromých prostor.
V majetku hlavního města
Prahy se již žádní nepoctiví
směnárníci nenacházejí,“
sdělil Metru radní Chabr.

● Některé nepoctivé směnár-
ny nabízely pouze 16 korun
za euro. Jedna z posledních
byla odstraněna z podchodu
u stanice metra Muzeum.
Vzniknout by zde mělo
okénko s prodejem kávy,
prodejna zmrzliny nebo
opravna.

Prominuté poplatky udělají
radnicím velké díry do kapes

Závody. V Troji
se může jet ME



Investiční byty v Brně
s výnosem 3,7 % p.a. před zdaněním

www.byty-chrlice.cz
Investujte do přímého vlastnictví nemovitostí. V době,
kdy úrokové sazby z vkladů u bank jsou téměř na nule,
budete profitovat ihned z nájmu, dlouhodobě profitovat
z růstu cen bytů v Brně. Budete také ochráněni před pří-
padným oslabováním koruny.
Investiční skupina e-Finance, a.s. nabízí k prodeji pět bytů
4+1 a dva byty 3+1. Byty jsou po rekonstrukci a nacházejí
se v atraktivní lokalitě v Brně-Chrlicích v kompletně zre-
konstruovaném domě. V současnosti jsou byty pronajaté
na dobu určitou jednoho roku seriózním nájemcům. Nájem
s nájemcem se může každý rok prodloužit nebo ukončit.
Roční výnos z nájmu po odečtu plateb ve prospěch spo-
lečenství vlastníků bytových jednotek činí 3,7%.

Kalkulace výnosu z bytu
Byt Prodejní cena bytu Měsíční nájem Měsíční platby

společenství vlastníků Čistý nájem za měsíc Čistý nájem za rok Roční výnos (p.a.)
před zdaněním

4+1 5 210 000 Kč 18 000 Kč 2 216 Kč 15 784 Kč 189 408 Kč 3,7 %
3+1 4 270 000 Kč 15 000 Kč 1 814 Kč 13 186 Kč 158 232 Kč 3,7 %

Investiční byty v zrekonstruovaném domě v Brně-Chrlicích.

e-Finance, a.s., investiční realitní skupina
Bratislavská 234/52, 602 00 Brno, +420 725 777 142, smidek@e-finance.eu

DLUHOPISY PRO OBČANY
JIŽ 19 LET INVESTUJEME DO NEMOVITOSTÍ

Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

5,6%
ROČNÍ VÝNOS

Investice od 30 000 Kč
Roční úrok 4,5 % u tříletých
a 5,6 % u sedmiletých dluhopisů

Možnost předčasného splacení
Upsání a převod bez poplatků
Osobní i elektronická objednávka

Objednání dluhopisů: www.e-finance.eu nebo +420 515 555 555

Zámek Račice, přestavba Obchodní galerie, Jihlava Bytový dům, Brno-Chrlice
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Je to ve veřejném
zájmu, tvrdí Piráti
a ODS. Chtějí roz-
ptýlit podezření
z údajně předraže-
ných zakázek.

Sněmovna by měla řešit po-
stup vlády během epidemie
koronaviru na mimořádné
schůzi, o kterou požádali po-
slanci opozičních Pirátů
a ODS. Pro svolání schůze
shromáždili dostatek podpi-
sů. Její součástí by mělo být
projednání návrhu na zřízení
vyšetřovací komise k minis-

terským nákupům ochran-
ných pomůcek. Mimořádnou
schůzi, o kterou musí požá-
dat nejméně pětina, tedy
40 poslanců, chtějí Piráti
a ODS příští týden, kdy se
uskuteční i řádné zasedání
dolní komory. Stanovení
přesného termínu je na před-
sedovi Sněmovny RadkuVon-
dráčkovi, musí se uskutečnit
do deseti dnů od předložení
žádosti. Vlastní projednávání
bude záležet na tom, zda se
opozici podaří schválit také
program mimořádné schůze.
„Česká republika zvládla prv-
ní vlnu koronaviru poměrně
dobře, rozhodující byl rozum-
ný přístup občanů a jejich an-
gažovanost,“ uvedl předseda

poslaneckého klubu Pirátů Ja-
kub Michálek. Vyhráno ale
podle něj není, protože údaj-
ně stále nefunguje chytrá ka-
ranténa, stát nesdílí podrob-
né aktuální statistiky s vědci,
zatajuje informace a v opatře-
ních je chaos.
Sněmovna by proto podle

Michálka měla vládu zavázat
k preventivním opatřením
proti druhé vlně epidemie,
aby se nemohla opakovat stej-
ná situace jako při nynější
ustupující první vlně. Opozi-
ce chce projednat také situa-
ci občanů, kteří od státu neob-
drželi žádnou pomoc, způsob
pořizování ochranných po-
můcek a dalšího zdravotnic-
kého materiálu a rovněž pří-

padné vládní intervence jako
zvažované převzetí letecké
společnosti Smartwings. „Bě-
hemkrize jsme byli jako kon-
struktivní opozice zdrženliví.
Nicméně teď je situace pod

kontrolou a je ve veřejném zá-
jmu, abychom nákupy prově-
řili, vyvodili odpovědnost
a navrhli zlepšení systému,“
uvedl předseda Pirátů Ivan
Bartoš. ČTK

Chystají se
Od pondělí budou za přís-
ných pravidel otevřené škol-
ky a školy. Na tento den se
chystají třeba ve zlínském
Baby Clubu Nekky. Klub na-
bízí kurzy plavání dětí i ko-
jenců, cvičení pro děti či kur-
zy pro těhotné. Má dvě cen-
tra, v obou se nyní napouště-
jí bazény. Probíhá dezinfek-
ce pomůcek a hraček, je po-
třeba vše vydrhnout, vyčistit
(na snímku vlevo). Necelou
polovinu žáků prvního stup-
ně čeká také Masarykova zá-
kladní škola v Plzni. Všech
osm tříd, kde budou skupiny
do 15 dětí, už je od středy
připravených. 2x ČTK

V novém
Během koronaviru měla
Zoologická zahrada Dvůr
Králové nad Labem čas
dokončit přestavby něko-
lika expozic a pavilonů.
Nový domov mají šelmy,
ptáci i další zvířata. 2x ČTK

Zda nedošlo k pochybení
při nákupu pomůcek, by měla
pomoci ujasnit sněmovní vyšet-
řovací komise.

● Nákupy za miliardy korun
byly podle předsedy Pirátů Iva-
na Bartoše podezřelé a předra-
žené, zboží bylo opatřeno fa-
lešnými certifikáty od nastrče-
ných firem a lidí, dodávky ob-

sahovaly nekvalitní nebo vad-
ný materiál. Nákupy pomůcek
ministerstvy vnitra a zdravot-
nictví hodlá prověřit Nejvyšší
kontrolní úřad.

● Bartoš také uvedl, že vláda
navrhla novelu o veřejných
zakázkách, která by praktiky
nákupů během stavu nouze
legalizovala nastálo.

Opozice tlačí na vyšetření
nákupu ochranných pomůcek

Domažlická firma, která se
specializuje na lůžkoviny pro
alergiky, vyráběla v době ko-
ronavirové krize roušky pro
nemocnice. Jak říká majitel
firmy, pomáhali zachránit
to, co stát v prvních týdnech
pandemie zanedbal a nezvlá-
dal. Teď se ale na firmu zamě-
řil finanční úřad kvůli pode-
zřelému zvýšení tržeb. Maji-
tel firmy NanoSPACE Jiří Kůs
výzvu finančního úřadu ke
kontrole zveřejnil na sociální
síti Twitter, na což upozornil
web Seznam Zprávy.
Kůs je z minulosti známý

tím, že jako šéf Asociace na-
notechnologického průmys-
lu ČR kritizoval stát, proč ku-
puje drahé roušky v Číně
a žádné nebere od českých vý-

robců. Postup finančního úřa-
du mohou podle něj teď pod-
nikatelé považovat za šikanu.
„Pro mě je to těžko pocho-

pitelné, zejména v kontextu
naší nouzové výroby nano-
roušek pro nemocnice, kdy
jsme pomáhali zachránit to,
co stát zanedbal v prvních
týdnech pandemie,“ sdělil
MF DNES.
Finanční úřad v Plzni svůj

postup hájí nejen tím, že je
apolitický a plní jen své po-
vinnosti, ale i tím, že podob-
né výzvy dostaly další firmy.
V dubnu jich bylo 22 a v květ-
nu 41, uvedla Michaela Hoš-
ťálková, mluvčí Finančního
úřadu pro Plzeňský kraj. „Vý-
razné navýšení tržeb oproti
stávajícím trendům totiž

může signalizovat vědomé či
nevědomé zapojení subjektu
do podvodného řetězce fi-
rem, tudíž prověření nestan-
dardně vyššího výkyvu – byť
v oblasti tržeb – je namístě,“
sdělila Hošťálková. A doplni-
la, že při správě DPH postu-
puje úřad vždy se zvýšenou
obezřetností, jelikož tato
daň je častým terčem rozsáh-
lých daňových podvodů, a to
nejen v České republice, ale
v celé Evropské unii. Finan-
ční správa podle Hošťálkové
nemá k dispozici údaje, které
by takzvaně od stolu objasni-
ly, že zvýšení DPH vzniklo ob-
chodováním s novou, obchod-
ně zajímavou a nedostatko-
vou komoditou v době nouzo-
vého stavu. iDNES.cz

Zboží za miliardy korun

Podezření. O firmu, která
pomáhala, se zajímá berňák

Krátce

Další nakažení
Testy potvrdily u dalších
27 lidí nákazu koronavi-
rem, která souvisí s oh-
niskem nemoci v Dole
Darkov v Karviné. Cel-
kem tak bylo pozitivně
testováno už téměř
150 lidí, zaměstnanců
OKD a jejich rodinných
příslušníků. ČTK

8743
V Česku se nárůst počtu
nakažených lidí opět
zrychlil. Nemocných
je 8743, uzdravených
5922 a 306 lidí v souvis-
losti s pandemií zemřelo
(údaje jsou platné k uzávěr-
ce tohoto vydání). iDNES.cz
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Více Čechů zůstane letos
v létě v tuzemsku. Památ-

ky hlásily zájem lidí
už loni. Nejčastěj-

ším cílem turistů
v Česku byl

opět Pražský
hrad, kte-

rý navští-
vilo té-

měř 2,6 milionu lidí. Druhé
a třetí místo zaujaly stejně
jako předloni lanová dráha
na Petřín se zhruba 2,2 milio-
nu návštěvníků a Zoo Praha
s 1,5 milionu. Vyplývá to
z údajů Institutu turismu stát-
ní agentury CzechTourism.
Všem třem zmíněným mís-
tům loni návštěvnost mezi-
ročně stoupla. Agentura
CzechTourism na letošek při-
pravila 42 tipů na méně zná-
má turistickámísta. Mezi dva-
cítku nejnavštěvovanějších

turistických cílů loňské-
ho roku se dostalo cel-

kem sedmmíst v Pra-
ze. Mezi nejvyhle-

dávanější se za-
řadil areál

Dolní Vít-
k o v i c e

v Ost-

ravě, který loni navštívilo té-
měř 1,4milionu lidí. Zoologic-
kou zahradu Ostrava vyhleda-
lo 580 tisíc zájemců a do prv-
ní dvacítky nejnavštěvovaněj-
šíchmíst se vešla také liberec-
ká zoologická zahrada. Odbor-
níci na turismus očekávají, že
i letos se bude návštěvnost tu-
zemských památek a zoo zvy-
šovat. ČTK

Teplé jarní počasí s tep-
lotami přesahujícími vma-
ximech 20 stupňů vydrží už
jen dnes. Ochlazení přijde zít-
ra, kdy přes Českou republiku
přejde studená fronta, která
přinese srážky na celém úze-
mí. V neděli se pak očekávají
už jenmístní přeháňky. Začát-
kem příštího týdne nás bude
doprovázet chladnější a vlhčí
počasí, teploty se budou pohy-
bovat od 15 do 19 stupňů.

Otep-
lí se až
v závěru
týdne, přes
den budou
teploty kolem
dvacítky. iDNES.cz

Staví jako
naši předci
V Chebu dokončují stavbu
komunitní pece za použití
historických postupů.
Podobně jako je přístře-
šek nad pecí replikou 700
let starého krovu kostela
Zvěstování Panny Marie,
i omítka je replikou pů-
vodních exteriérových
omítek kostela. Pec bude
sloužit místním lidem. ČTK

Letošní tipy na výlety

Hrady a zámky budou moci
letos naplno zahájit turistic-
kou sezonu až v pondělí.

● Několik jich CzechTourism
zařadil do tipů na letošní
rok. V případě Prahy stojí
podle něho za návštěvu
například Břevnovský kláš-
ter, Dům U Zlatého prstenu
nebo Winternitzova vila.
Více na Kudyznudy.cz.

České památky se
chystají na nápor

Počasí.
Bude pršet

Krátce

Tuny odpadu
z ciziny přibývají
Celníci zadrželi od začát-
ku roku 461 tun nelegál-
ně dováženého odpadu.
Nelegální přeshraniční
obchod a nakládání s od-
pady v posledních letech
narůstají, uvádí Generál-
ní ředitelství cel. Nelegál-
ně dovážený odpad nej-
častěji pochází z Němec-
ka a Itálie. Šlo třeba o dr-
cené silně zapáchající
směsi, drcený plast nebo
komunální směsný od-
pad. Česko slouží buď
jako cílová stanice, či
jako tranzit pro cestu na
jihovýchod Evropy. ČTK
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Španělsko prodlou-
žilo již poněkoliká-
té nouzový stav,
a to do 7. června.

„Pokud jde o pandemii, Itálie
se dostala z nejhoršího,“ uve-
dl včera italský premiér Giu-
seppe Conte. Přísná karantén-
ní opatření se pomalu uvolňu-
jí a podleministerského před-
sedy je třeba do nové fáze
vstoupit s důvěrou a odpověd-
ností. Vláda ve snaze co nej-
rychleji obnovit cestovní
ruch otevře hranice návštěv-
níkůmze schengenského pro-
storu 3. června. Tvrdí, že ne-
bude povinná dvoutýdenní
karanténa.
Španělsko podle pondělní-

ho vyjádření ministra dopra-
vy Josého Luise Ábalose ote-
vře své hranice zahraničím
návštěvníkům koncem čer-
vna. Uvolňování pro cizince
bude podle něj koordinováno
s tím, jak se restrikce v zemi
budou uvolňovat pro samot-

né Španěly. Tamní poslanci
však ještě ve středu těsně
schválili páté prodloužení
nouzového stavu, který byl
v zemi vyhlášen v polovině
března. Nově je prodloužen
do 7. června.
Řecký premiér Kyriakos

Mitsotakis oznámil, že země
zahájí letošní turistickou se-

zonu 15. června a od 1. čer-
vence budou možné přímé
mezinárodní lety do turistic-
kých destinací v zemi. Podle
deníku Kathimerini budou
zdravotníci provádět testy na
koronavirus na letištích. Řec-
ko jedná i s Českem také o va-
riantě cestování bez povinné-
ho negativního testu na one-
mocnění covid-19.
Německo od 16. května zru-

šilo nebo alespoň uvolnilo
kontroly na svých hranicích.
Podle ministra zahraničí To-
máše Petříčka by se hranice
s Německem a Rakouskem
mohly otevřít do poloviny
června. Ze strany Rakouska
zůstanou kontroly přinej-
menším do konce května na
hranicích mezi Rakouskem
a Slovinskem, rakouská hra-
nice s Itálií zůstane prozatím
uzavřená.
Chorvatský ministr vnitra

Davor Božinović potvrdil, že
rezervace ubytování v Chor-
vatsku opravňuje cizince ke
vstupu do země. Chorvatské
hranice jsou tedy pro turisty
otevřené. ČTK a MET

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

VÁCLAV NOID
BÁRTA
„Bál jsem, že když přestanu pít alkohol,
přijdu na pódiu o emoce. Ale byly to kecy,
cítím se nejlíp za deset let.“

Kominík nepřinesl štěstí dvě-
ma drogovým dealerům v zá-
padoněmeckémDüsseldorfu.
Mladíci ve věku 21 a 24 let od-
mítali vpustit muže v černém
do bytu tak dlouho, až nako-
nec městský úřad přivolal na
stále agresivnější dvojici poli-
cii. Ta u nich objevila kilogra-
my drog.
Pracovníky městského úřa-

du, kteří se do bytu vydali na
základě kominíkova hlášení,
udeřil už u dveří bytu do
nosu podezřelý zápach. Upo-

zornili policii, která v bytě za-
sáhla a obamuže zadržela. Po-
licisté na místě našli výstraž-
nou pistoli a větší množství
drog – dohromady 14 kilogra-
mů amfetaminové pasty, litr
amfetaminového oleje, sto
gramů hašiše a 1,4 kilogramu
pilulek extáze.
Policie shrnula zásah kon-

statováním, že jí kominík
štěstí přinesl. „Člověk by ho
zkrátka neměl nechat zvonit
dvakrát,“ uvedl policejní
mluvčí. ČTK

Koupím paroží,
trofeje i celé sbírKy.

Výkup vojenských věcí – military
tel.: 776 192 242

vykupparoziaeu@gmail.com

Jak u našich sousedů

Okolní státy hledají řešení,
jak podpořit cestovní ruch
ve svých zemích.

● Slovensko chce o případ-
ném uvolnění režimu na
hranicích s Českem a Rakous-
kem rozhodnout do polovi-
ny června.

● Polsko bude mít hranice uza-
vřené do 12. června. Vstup
na polské území je zakázán
všem cizincům, tedy včetně
občanů České republiky,
kromě přesně stanovených
výjimek.

Kominík. Policie
našla dealery drog

Figuríny
s odstupem
Některá místa v restaura-
cích a kavárnách v litevské
metropoli Vilniusu obsadi-
li panáci s klaunskými čepi-
cemi nebo figuríny obleče-
né v dámských šatech. Sku-
tečným hostům připomína-
jí, že mezi sebou musí do-
držovat odstup. Návštěvní-
ci se do oblíbených podni-
ků mohli vrátit poté, co
musely být zavřené kvůli
pandemii. AP

Po dlouhé pauze v bazénu
Návštěvníci bazénu na veřejné plovárně si v Kolíně nad
Rýnem užívali zahájení letošní letní sezony. Vláda totiž
v předchozích dnech uvolnila restrikce nařízené v souvis-
losti s pandemií koronaviru. 2x AP

Krátce

Írán veze
Venezuele ropu
Pět íránských ropných
tankerů se blíží k Vene-
zuele, které se nedostá-
vá pohonných hmot,
přestože má největší lo-
žiska surové ropy na svě-
tě. Venezuela i Írán
nicméně čelí ze strany
USA ekonomickým sank-
cím a podle deníku The
Wall Street Journal Spo-
jené státy americké hle-
dají způsob, jak íránské
dodávky ropy do Vene-
zuely zastavit. ČTK

Italové už mají to
nejhorší za sebou

inzerce
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Klokani obrovští a rudokrcí se nedáv-
no zabydleli v novém společném pro-
storu v dolní části Zoo Praha. K dispo-
zici tu mají stáje i rozsáhlé travnaté
plochy doplněné pískovišti, na nichž
se rádi sluní. Návštěvníci mohou tyto
velké vačnatce zatím sledovat jen
zvenčí přes plot, již zanedlouho se
však zájemci budou moci vydat pří-

momezi ně. Průchozí výběh klokanů
je totiž součástí Darwinova kráteru –
nové expozice tasmánské a austral-
ské fauny, která bude slavnostně ote-
vřena v sobotu 30. května.

I malou pražskou kopa-
nou potrápila omezení.

Fotbaloví nadšenci netrpělivě vyhlíží
následující dny. Nejenže se rozjede
fotbalová liga, ostré zápasy čekají
i takzvaný Žyla cup. Ten letos začíná
o několik týdnů později, než bylo zvy-
kem. „Další ročník futsalové celoroč-
ní soutěže se rozjede 25. května. Za-
tím je přihlášeno 52 mužstev. Vzhle-
dem k tomu, že některé další soutěže
startují až na podzim, očekávám, že
počet týmů ještě teď na jaře vzroste,“
komentuje situaci pořadatel soutěže
Česlav Žyla. Pražská soutěž letos za-
hájí již svůj 22. ročník. Hraje se od
jara do podzimu, v létě je vždy něko-
lik týdnů pauza. Ta bude letos kvůli
posunutí soutěže o něco kratší.
„Všechna utkání řídí delegovaní roz-
hodčí. Zápasy se konají na hřištích ve
Vršovicích a na Hagiboru ve večer-
ních časech. Hraje se v počtu 4 + 1, po-
čet střídajících není omezen,“ láká
nové týmy do soutěže pořadatel a do-
dává, že pro vítěze je připraven ne-
jen pohár, ale i finanční odměna.
Zatímco Žyla cup vládní opatření

„jen“ posunula, populární Hanspaul-
ská liga se na jaře neodehraje vůbec.
„Jarní sezona nemohla začít z důvo-
du omezení volného pohybu osob,
shlukování lidí a tak dále. Když se
pak omezení začala rozvolňovat, ne-
stihla by se soutěž dohrát do 30. červ-

na,“ vysvětluje Zdeněk Hopfinger,
který se podílí na pořádání soutěže.
Týmům bylo nabídnuto, že by se

liga dohrála během letních prázd-
nin. To se nesetkalo s pozitivními
ohlasy. „Raději jsme se rozhodli uspo-
řádat tradiční letní turnaj. Týmy
mají možnost se rozhodnout, zda jej
chtějí hrát, přece jen obavy o zdraví
ve společnosti stále přetrvávají,“ říká
Hopfinger a dodává, že jsou pořadate-
lé zvědaví, zda bude po jarním
„půstu“ o letní turnaj větší zájem
než v minulých letech. Hanspaulská
liga, která se hraje systémem 5 + 1,
má hned dvě sezony – jarní a podzim-
ní. Postupuje a sestupuje se dvakrát
během roku. „Do podzimní sezony je
možné se přihlásit, přijetí ale není za-
ručeno. Stávající týmy, které se nepři-
hlásí, budou nahrazeny právě nový-
mi týmy. V případě enormního zá-
jmu je možné rozšíření počtu sku-
pin,“ naznačuje Hopfinger. MAREKHÝŘ

Mezi klokany.
Brzy v Darwinově kráteru

PETR
HAMERNÍK
Zoo Praha
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PRODEJNA
V PRAZE?

Hanspaulská liga
už jaro odpískala

Chcete si zahrát?

Pro zájemce o malou kopanou:

● Žyla cup startuje už příští týden.
Novým týmům se soutěž nebrání.
Více informací na fotbal.zylacup.cz.

● Hanspaulská liga startuje až na pod-
zim, přes léto poběží tradiční turnaj.
Více informací na webu psmf.cz.
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Právě dnes vychází druhá des-
ka zpěvačky a skladatelky
Lenny s názvem Weird
& Wonderful. Žánrově pestré
album rozebrala šestadvaceti-
letá interpretka pro Metro.
A před prosincovým velkým
koncertem v O2 universu by
ráda na podzim uspořádala
i několik menších koncertů.

Jaký překlad názvu desky
Weird &Wonderful si
mají posluchači vybrat?
Myslím, že je to vyjádření

procesu vzniku alba. Samo
o sobě bylo trochu podivné,
že vznikalo po kouscích sko-
ro čtyři roky. Ale došli jsme
ke krásnému závěru, že to
byly takové dílky puzzle, kte-
ré do sebe zapadly. Je to tedy
spíš můj pocit z tvorby.

Namě to působí jako dva
protiklady různých poloh
písní na albu.
Taky se to tak dá brát, to je

zajímavé. Když jsem dělala
předchozí album, v určitém
bodě tvorby mi svitl v hlavě
název Hearts. Byl to odkaz, že
první album pro mě byla
emoční záležitost, taková
moje srdcovka. U nové desky
mi taky v jednom momentu
naskočil název. Proces tvorby
na ní byl prapodivný, ale záro-
veň krásný, jak muziku milu-
ji a jak mě baví.

Zmínila jste dlouhotrvající
tvorbu na desce. Není to

v posledních letech už
trend, že se vydá poměrně
dost singlů a po nasbírání
materiálu vyjde deska?
Protože polovinu písní
z vašeho nového alba už
lidé znají.
Určitě. Já jsem i navrhovala

formu, kterou jsem viděla
v zahraničí. Že se zveřejní ná-
zev alba, dá se to na různé
platformy a singly se budou
odkrývat postupně. Protože
budou lidé v této době vůbec
poslouchat celou desku na-
ráz? Pak jsem se ale ani nena-
dála a měli jsme dost písni-
ček na doplnění, takže už
jsem zmíněný nápad neřeši-
la. Říkal mi ale anglický pro-
ducent, který dělal na albu
na písni Easy, že v zahraničí
už dávají interpreti záměrně
na desku první tři písně jako
největší hity a pak už je to jed-
no. Protože podle prvních
skladeb se lidé rozhodnou,
jestli budou poslouchat dál.

Jak se povedlo přes pest-
rost žánrů a delších odstu-
půmezi vznikem písní udr-
žet album pohromadě?
Vemně se míchají, jak v in-

terpretovi ve studiu, tak
v tom na pódiu, dvě polohy.
Jedna je s pianem, kdy i sama
skládám balady a pomalejší
věci. A druhá je láska k rocko-
vé muzice, kdy jsem vyrůsta-
la na punkrocku a tvrdší mu-
zice. Tu poslouchám dosud.
Když mě to baví, tak neřeším
žánr. V tom je ovlivněn i styl
mé práce. Skládám si, nic ne-
řeším, až v jednom bodě si
řeknu: „Doufám, že až to
dám dohromady, tak do sebe
vše zapadne.“ A vždycky se to
nějak podařilo. Ale rozpor
v sobě jsem měla, protože
jsem složila hodně žánrově
pestrých písní.

Hovořilo se o různých pro-
ducentech. Máte i pár za-
hraničních, ale nakonec to
celkově vzal pod křídla On-
dřej Fiedler. Je možné, že
i jeho zásahy desku stmeli-
ly v kýžený obrázek?
Rozhodně je tam jeho

otisk. Ondra je jako produ-
cent čím dál víc žádaný a dělá
na různých projektech. Když
jsme se o desce bavili, zvažo-
vala jsem udělat každou věc
od jiného producenta, což je
ale dost náročné. Protože pak
musíte spíš doufat, že to celé
slepíte dohromady.

Singl Wake Up ale vznikal
v Londýně. Jaký je rozdíl
mezi nahráváním u nás
a v zahraničí?

Neodvažuji se to suverén-
ně popsat, že bychměla až to-
lik zkušeností na porovnání
detailů. Spíš je to o přístupu
lidí. V Anglii jsou často víc
ochotní experimentovat.
U nás je dost zaběhlých fo-
rem, do kterých semuzika od-
lévá. V Anglii, když někdo
řekne „Co kdybychom tam
dali americký gospel?“, všich-
ni začnou vymýšlet, jak to
provést. V Česku by se hleda-
ly cesty, jak tam gospel mít,
ale zároveň ho nemuset na-
hrávat v USA. Ale asi to pra-
mení i z nějaké naší šikovnos-
ti, protože za minulého reži-
mu tady nic moc nebylo. Můj
táta si svou první kytaru sám
vyráběl. Jsme zvyklí si všech-
no nahrazovat, udělat si to po
svém. To v Anglii jsou ochot-
ní do toho řešení peníze dát.
U nás jsme zase šikovnější, že
tři profese zastane jeden člo-
věk, u nich mají na každou
činnost někoho.

Několik českých kapel na-
hrávalo v poslední době
v zahraničí a řešily, že čes-
ké texty musely producen-
tům vysvětlovat. Máte to
s anglickými texty jedno-
dušší, nebo i to má úskalí?
Výhoda tam trochu je, ale

zároveň je to ošemetné. Cí-
tím se být pod větším tlakem,
že si člověk musí dávat pozor
třeba na výslovnost. Mám
vlastně hned zpětnou vazbu.

Měla jste štěstí, že jste
v Londýně byla ještě před
koronavirem. Budete dál
směrovat kariéru i na ev-
ropský trh, až zase bude
možné cestovat?
Určitě, byl to koneckonců

můj dětský sen. Chtěla bych
prostě s tím, co dělám tady,

expandovat do ciziny. Jako
když někdo vyrábí boty a řek-
ne si, že mají potenciál dobře
se prodávat i v zahraničí, ta-
kové mám mínění o své tvor-
bě. Myslím, že mám kolem
sebe i dobrý tým, a není dů-
vod, abychom občas nezahrá-
li s dobrou show také v cizi-
ně.

Potrpíte si i na vizuální
stránku. Přemýšlíte hodně
také o klipech, co by se
k jaké písni hodilo?
Obecně to mám v sobě za-

kořeněné, že se snažím vše
udělat co nejlépe. Měla jsem
i takové nutkání přemýšlet
třeba u klipu Enemy ve smys-
lu: „Pozor, nejde to jen pro
české publikum, ale i na ev-
ropský trh.“ Ale pak jsem si
uvědomila, že naopak u pís-
ničky Hell.o jsem tak nepře-
mýšlela a zabodovala i v za-
hraničí. Někdy je lepší uzdu
trochu popustit, než nad tím
moc přemýšlet. Snažím se
věci dělat, ať už grafiku, nebo
písničky, aby to bylo autentic-
ké, ale zároveň co nejlepší.

Uvažovala jste o hostech?
Vlastně je na desce jen
duet Easy s Marpem...
Nikdy nad tím takhle ne-

přemýšlím, většinou to při-
jde samo. Ale jelikož už jsme
s Otou dělali duet Kruh, na
který mě oslovil on, tak jsem
si řekla, že to tentokrát obrá-
tím. Je to trochu pokračování
Kruhu, ale Easy je víc mojí vý-
povědí.

Na desce je i specialita –
píseň Forever má vzápětí
remixovou verzi. Jak vás
to napadlo?
Když jsme se s Ondrou

Fiedlerem bavili o produkci

alba, jaký bude koncept, zmí-
nila jsem nápad, aby deska
měla takové vydechnutí na
závěr. Neměla jsem na mysli
skoro až remix písně Forever,
ale tu skladbu jsme pojmeno-
vali symbolem nekonečna
a to má znamenat, že snad al-
bum lidi zasáhne a bude ten
jejich pocit trvat dál a dál. Hu-
debně jsem to ale nechala na
Ondrovi.

V prosinci vás čeká velký
koncert v O2 universu. Už
vymýšlíte detaily?
Ano, jsme ve fázi, kdy sbí-

rám nápady na koncept scé-
ny. Přemýšlím, jestli bude
mít vystoupení ucelený ná-
pad, nebo půjde jen o soubor
písniček. Nebudu ale moc
prozrazovat, protože chci,
aby to pro lidi bylo překvape-
ní. Chci ale připravit fanouš-
kům pěkný zážitek.

Budete hrát po delší době,
navíc ve velkém sále. Jak
se na to připravíte?
Jako interpret z toho ne-

jsemnadšená, že teď nemůže-
me před velkýmpublikem vy-
stupovat. Protože když třeba
hrajete v létě festivaly každý
víkend i několikrát, tak se
procvičíte včetně hlasivek. Ta-
hle situace je trochu zrádná.
Ale než abych si stěžovala,
spíš hledám příležitosti. Tak-
že bych ráda na podzim vytvo-
řila pro lidi koncept třeba
i malých vystoupení, napří-
klad akustických. Abychom
si natrénovali také nové pís-
ničky. Samozřejmě se bude
také lépe ze dvou alb vytvářet
playlist pro velký koncert.

PAVEL
URBAN
pavel.urban@metro.cz

Již delší dobu sleduji v médiích
prezentaci vlasové kosmetiky
THERMAL proti vypadávání
vlasů.Vesměs všichni v rodině vý-
robkypoužívajíajsousnimivelmi
spokojeni, prostě super. Jedná
se však o mé děti a vnoučata,
která jsou cirka o 30 let mladší
než já. Chtěl bych vědět, zda
tyto přípravky mohou pomoci
člověku, kterému je 76 let.

pan Olin z Mělníka
Přírodní vlasová kosmetika THER-
MAL se těší velké oblibě u lidí,
kteří se potýkají s problémy nad-
měrného vypadávání vlasů, jelikož
opravdu pomáhá. Jedna vlasová
kúra stojí cca 990 Kč a jak jistě
víte, lze si zboží objednat včetně
návodu i na dobírku. Co se týče
vašeho věku, doporučujeme vám
obrátit se přímo na firmu, která
výrobky v ČR prodává.
KONTAKT:
SENS, Komenského 606, Kyjov,
697 01, tel.: 518 615 091

VLASY
i ve stáří

www.thermal-sens.cz

Zpěvačka Lenny vydává svou druhou desku. MATÚŠ TÓTH

„V Anglii chtějí experimentovat,
u nás se hudba odlévá do forem“

inzerce
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Splachování deš-
ťovkou i v panelá-
cích. Na každé stře-
še solární panel.
Odborníci však
chtějí od „baráků“
mnohem víc.

Od letoška nesmí v Evropské
unii vyrůst nový dům, který
by neměl systém na zachyco-
vání dešťové vody. O stále se
zpřísňujících podmínkách
pro tepelnou izolaci budov
ani nemluvě. „V Evropské
unii jsou budovy zodpovědné
za čtyřicet procent veškeré
spotřebované energie,“ říká
výkonná ředitelka České
rady pro šetrné budovy Simo-
na Kalvoda. Podle ní je nejvyš-
ší čas přehodnotit, co zname-
ná dobrá architektura. I vláda
by siměla uvědomit, jak důle-
žité je do budoucna stavět
energeticky úsporně a podpo-
rovat technologie ve staveb-
nictví, které jsou šetrné k ži-
votnímu prostředí. Jenže
energetika budov, to není jen

šetrný způsob vytápění nebo
ohřívání teplé vody. „Kvalitní
energetické řešení vyžaduje
komplexní přístup, který za-
číná již při prvních úvahách
architekta o zasazení stavby
do terénu, o jejím natočení
ke světovým stranám, o způ-
sobu vytápění i chlazení,
o míře zasklení i zastínění,“
míní Jiří Cihlář, energetický
auditor CEVRE Consultants.
Reaguje tak na některá vy-
stoupení odborníků na nedáv-
né přednášce Rethink Archi-
tecture: Energy, již uspořáda-
la Česká rada pro šetrné budo-
vy a Centrum architektury
a městského plánování.
Jestliže se teď budově vy-

stavuje hodnocení jako cel-
ku, energetika představuje
ve všech certifikačních krité-
riích jen necelou pětinu ko-
nečného „vysvědčení“. Sku-
tečně úsporný projekt musí
řešit například nakládání
s odpady, hospodaření s vo-
dou imateriály na stavbu. Ne-
stačí jenom namalovat na
střechu solární panely a pova-
žovat tak projekt za „šetrnou
budovu“. „Na budovu a její
spotřebu energií je třeba hle-

dět v celém jejím životním
cyklu,“ zdůrazňuje Cihlář. Še-
trnost k přírodě se proto má
u stavby hodnotit už z hledis-
ka těžby surovin, které byly
na její stavbu použité, jak
energeticky náročná byla vý-
roba stavebního materiálu,
i to, jak šetrná k okolí i ener-
giím byla praktická výstavba.
A samozřejmě kolik toho „se-
žere“ po dobu užívání a nako-
lik náročná bude její případ-
ná demolice v budoucnosti.
Mezi nejkomplexnější pro-

jekty firemní architektury
v posledních letech se řadí
centrála ČSOB v Praze. Už její

první část z roku 2008 od ar-
chitekta Josefa Pleskota získa-
la jako první v Česku certifi-
kaci LEED v úrovni Gold (viz
box). Loni dokončená druhá
polovina komplexu šla v tom-
to směru ještě dál. Kromě za-
chycování dešťové vody, zele-
né střechy a dalších opatření
na úsporu energií u první bu-
dovy přidala ta druhá napří-
klad geotermální sondy, což
jí vyneslo ještě hodnotnější
certifikát.
Vrcholnou ukázkou nezá-

vislosti je soběstačný dům,
který není napojen na žádné
sítě. V českých podmínkách
ho buduje organizace Český
soběstačný dům. Podle ní jde
o laboratoř, jejímž cílem je
v praxi ověřit teoretické ná-
měty a nabídnout šetrná řeše-
ní dále do praxe. Výroba ener-
gie tohoto domu je založená
na solárním systému, který
pokrývá celou jižní stranu bu-
dovy.
„Integrovat solární panely

s akumulací by do budoucna
měl být standard u všech no-
vých staveb,“ říká Pavel Po-
druh, který za projektem sto-
jí. PAVEL HRABICA

inzerce

Domy s vyznamenáním

Certifikát LEED (Leadership
in Energy and Environmental
Design) je mezinárodně
uznávaný standard v oblasti
navrhování a výstavby
environmentálně šetrných
a udržitelných budov.

● Jde o mezinárodně
uznávanou značku kvality,
která poskytuje vlastníkům
a provozovatelům budov
rámec k uplatnění
praktického a měřitelného
návrhu, konstrukce,
provozu a správy „zelených
budov“.

● Certifikát LEED byl vyvinut
Americkou radou pro šetrné
budovy. Poskytuje nezávislé
ověření, že budova nebo
komplex budov byly
navrženy a postaveny za
pomoci postupů a strategií
cílených na dosažení
vysokých požadavků
v základních oblastech
zdravého životního
prostředí.

„Zelená“ centrála ČSOB

Budovy by měly energii vyrábět



Práce - nabídka
• Gymnázium, Praha 4 - Písnic-
ká 760, přijme učitele/ku ze-
měpisu ( kombinace s TV vítá-
na ). Nástup od 25.08. 2020.
Kontakt: info@gpisnicka.cz219148

• Práce pro pracovníky do os-
trahy i osoby ID, OZZ. Místo:
Praha a okolí. Možnost práce
na HPP, příplatky,stravenky.
Tel. 737483818219269

• ZŠ Praha 9 - Čakovice hledá
učitele/ku do 1. ročníku s roz-
šířenou výukou matematiky
se zaměřením na metodu Hej-
ného. Nástup srpen 2020. Váš
životopis zasílejte prosím na
email:
zscakovice@zscakovice.cz.219974

• Všeobecná fakultní nemoc-
nice v Praze přijme Pomocné-
ho pracovníka ve stravovacím
provozu do závodní jídelny.
Nástup v červnu 2020. Kon-
takt: Jana Válková, e-mail:
Jana.Valkova@vfn.cz. Kom-
pletní znění inzerátu nalezne-
te na: www.vfn.cz, kariéra.220001

• Akciová spol. přijme pracov-
níky ostrahy pro Prahu a oko-
lí, vhodné ID a SD, mzda až
120 Kč/hod., nábor. příspěvky
až 10000 Kč,možnost záloh na
mzdu, služební oděv..
Tel: 224109445, 777470798. 220077

• Hledáme technika objektu,
platné opráv. dle vyhlášky
50/78S. Zkušenost s technolo-
gií (vzduchotechnika, topení,
chlazení, MaR). Praha 10,
T. 734154896220006

• STR Praha s.r.o. se sídlem a
provozovnou na Praze 4 při-
jme naHPP strojníhomechani-
ka - zámečníka promontáž leh-
kých dopravníkových systé-
mů. Nástupmožný ihned. Tel.:
241483080, paní Paulová.220112

• Nabízíme 140 - 155 Kč/hod
za PRÁCI ve SKLADU - příprava
zboží. Pravidelné zálohy, dlou-
hodobá spolupráce, nástup
ihned. Tel.: 222534534220040

• Hledáme recepční s AJ. Dob-
ré plat. podmínky. Příj. pro-
středí na P9. Nástup 10.5. Pří-
jemný vzhled a vystupování.
Dlouhodobá spolupráce.
Tel: 734154896 220046

• Všeobecná fakultní nemoc-
nice v Praze přijme Strojníka
klimatizace na Technicko-pro-
vozní úsek. Nástup ihned
nebo dle dohody. Kontakt: Ka-
teřina Toušková, e-mail: Kate-
rina. Touskova@vfn.cz. Kom-
pletní znění inzerátu nalezne-
te na: www.vfn.cz, kariéra.220121

• Všeobecná fakultní nemoc-
nice v Praze přijme Instalatéra
do Technicko-provozního úse-
ku. Nástup ihned nebo dle do-
hody. Kontakt: Kateřina Touš-
ková, e-mail:
Katerina.Touskova@vfn.cz.
Kompletní znění inzerátu na-
leznete na: www.vfn.cz, karié-
ra.220127

• Dobře finančně ohodnoce-
ná,klidná práce - vrátnice. Pra-
ha a okolí. Více info zdarma
na čísle 800100923. 220284

• Úklidová firma přijme inva-
lidní důchodce na 1/2 úvazek
na úklid kanceláří. Mzda 8500
Kč + bonusy. TEL.: 774510686 220287

• Přijmu pracovníky ostrahy
pro skladovou halu ve Zdi-
bech na DPP, vhodné i pro
OZP. Tel.: 777077608 v době
9-17 hod.220368

• Přijmeme čipernou babičku
pro úklid a obsluhu toalet Pra-
ha 1 a Praha 10, ranní + odpo-
lední směny. Tel.: 720357313

220

Nemovitosti - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969.219205

• Vykoupím Váš byt, dům,
chatu nebo pozemek, dám zá-
lohu, počkám na vystěhování,
zaplatím exekuci, Rád pora-
dím, seženu náhradní bydlení,
slušné jednání, volejte
776363636.219709

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tost v Praze pro firmy z Evrop-
ské unie. Tel: 602212121 220197

Pronájmy - poptávka
• Hledám pronájem bytu pro
2 os.- menší do 15 tis, větší do
20 tis. Potřebujeme: centrum
30min., čisto, dobrý stav, dlou-
hodobost. RK nevolat.
605845088219308

• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 220253

Knihy a časopisy

• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu.
T. 603478873219868

Auto-moto - poptávka
• Sběratel koupí moto Jawa,
ČZ, Stadion, Jaweta, PAV, Velo-
rex a jiné, i díly, TP, knihy, ná-
vody,doplňky. Zachov. oce-
ním. Prozvoňte zavolám.
T. 604565190220136

• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned.
Tel.: 603328155. 220169

Pronájmy - nabídka
• PRONAJMU nové garsonky
34m2. Kuchyňská linka, spr-
chový kout, WC, samostatný
vchod, parkování, možnost za-
hrádky. DRAHELČICE, městská
doprava, 3km od Prahy Zličín.
Tel. 774759655.220138

Byty - poptávka

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665219067

• Prodej dr. bytu 4+1/L,
97m2, P-6, Řepy, po rekon-
strukci, nesplacená anuita, vý-
hodná investice, Váš byt
mohu vzít protiúčtem, cena
3.350.000 Kč.
Volejte 777839786. 219698

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969.219182

• Hledám obecní byt nebo u
majitele, zaplatím dluh ná-
jmu, privatizaci, exekuci, dám
náhradní byt.
Volejte 776363636. 219720

• PENÍZE IHNED za byty v Pra-
ze pro firmy z Evropské unie.
Tel: 602212121 220225

Starožitnosti

• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu.
T. 603478873219892

• STAROŽITNÍK koupí: obrazy,
grafiku, hodiny, šperky, min-
ce, sošky, hodinky. Děkuji za
nabídky, starožitník Dynt.
Tel. 702760780219933

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 219991

• VDANÉ A NEUSPOKOJENÉ!
Máme jejich fotky! Pošli SMS ve
tvaru 94SEU a text na 909 15 45

• Čusík, jsem studentka a jsem
tu nová. Chci si najít kámoše s vý-
hodami. Irena, 23 let Zavolej mi
na 909 90 99 25 nebo mi rovnou
napiš SMSna číslo 909 15 50 s kó-
dem 88CAU a tvůj text!

E.M.A. Europe sro, POBox 14, Praha 05, 110 05, tech. zaj.Materna,
od 18let,1sms/50Kč, 1min/90Kč včDPH,max. délkahovoru

15minut, www.ema.bz,www.platmobilem.cz

KNIHY VYKOUPÍME
porovnejte nabídky a prodejte
své knihy za nejvyšší ceny!

Tel: 720 310 801

Koupímchatu, chalupudo50kmodPrahy,
v dobrém i špatném stavu. Děkuji za nabídku.

Tel.: 725911070

Až500 000 Kč
za stArožitnosti
obrazy, nábytek,
hodiny, hodinky,
porcelán, bronz,
stříbro, šperky, šavle
a jiné zajímavosti

PorADÍM
tel.: 603 505 686

JURIS REAL, spol. s r.o.
Chcete prodat

svou nemovitost
dříve než

padnou ceny?
Využijte speciální
nabídky a přijměte
bezúročnou zálohu
ve výši 100.000 Kč
nebo měsíční rentu
do doby prodeje
Vaší nemovitosti.
EXEKUCE NEJSOU
PŘEKÁŽKOU.

Volejte zdarma
800 22 33 88

Intimní

m a n a t h i s b e s t

Kv ě t n o v é č í s l o č a s o p i s u e s q u i r e

p r á v ě v p r o d e j i

z pozůstalosti koupím.
Přijedu – odvezu.

KNIHY A NÁBYTEK

Volejte prosím na
tel.: 739 519 629 nebo pište
na e-mail: jcortes@atlas.cz

z pozůstalosti koupím.
Přijedu – odvezu.

KNIHY A NÁBYTEK

Volejte prosím na
tel.: 739 519 629 nebo pište
na e-mail: jcortes@atlas.cz

KNIHY VYKOUPÍME
porovnejte nabídky a prodejte
své knihy za nejvyšší ceny!

Tel: 720 310 801

Koupím jakýkoliv byt vPraze
jako investici proděti.

Právní vady, exekuce nejsou překážkou.
Záloha a platba ihned. V bytě můžete

dále bydlet. RK nevolat.
Tel.: 601 522 292

Koupím ihned rod. důmnebo
pozemekvPrazeaokolí.

Financovánímámzajištěno, hotovost. Právní
vady nevadí, dluhy a exekuce uhradím.
Realitní kanceláře prosímnevolejte.
Kontakt: 725 719 745

Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

Volejte: 778 466 454 Adresa: Počernická 96/272, Praha 10, 108 00

Nabízíme:
• dohodu o provedení práce • možnost volby směn
• stravenky v den nástupu na směnu
• nástup možný ihned • výplata zálohy v případě potřeby

PRaCOVNíK OSTRaHY
výdělek 120 až 150 Kč/hod.

Praha 9

Nemovitosti - nabídka

Ostatní - nabídka

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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PONDĚLÍNEDĚLEZÍTRADNES

Počasí

„Tak nám
konečně otevřeli
letní zahrádky.“

BOHUMILA TUŠKOVÁ
Facebook

Teplotní rekordy: 2,9 °C (1866) 30,3 °C (1950) Bio:

Vydává MAFRA, a. s., se sídlem Praha 5, Karla Engliše 519/11, PSČ: 150 00, IČ: 45313351. Tel.: 225 065 111. E-mail: dopisy@metro.cz; web: www.metro.cz.Redakce: Petr Holeček – šéfredaktor;
ŠimonMerta – zástupce šéfredaktora. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Obchodní oddělení, e-mail: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, Brno, tel.: 516 202 521. Tisk: mafraprint – Praha

Napište svou bublinu

Výrazy vpisujte od středového písmene L
ke kraji kruhu. Tajenka je od čísla 1.
1. mořský savec
2. Krokova dcera
3. ? a Hardy

(komik)
4. levný
5. člověčí
6. lupínky
7. na různých

místech
8. děsiti

a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuci zajišťuje PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2020 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití
a šíření částí nebo celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.25 Polopatě
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Láska rohatá

Pohádka (ČR, 2009)
21.40 Všechnopárty
22.35 Profesionálové
23.30 Kriminalista III
00.30 AZ-kvíz
00.55 Objektiv
01.25 Rajské zahrady
01.45 Zahrada je hra
02.30 Dobré ráno
04.50 Hobby naší doby
05.15 Černé ovce

16.35 Muž, který
rozluštil Hitlerovy šifry

17.20 Na ptačích křídlech
kolem světa (4/6)

18.15 Hledání ztracenýchsvětů (6)
18.45 Večerníček
18.55 Hrdinové nebes (1/2)
19.20 Francie s ozvěnoudomova
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Zázračná planeta:

Mláďata – první rok
na světě (2/3)

20.55 Doktor Thorne (2/3)
Minisérie (VB, 2016)

21.45 V pasti II (3, 4/10)
23.30 Unaveni sluncem
01.55 Po Hitlerovi (1/2)

16.00 Dr. House V (18)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Co na to Češi
18.25 Comeback
18.55 Hospoda (6)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Policie Modrava (8)

Krimiseriál (ČR, 2013)
21.30 IronMan 3

Akční film (USA/Čína, 2013)
23.45 Dr. House V (18)
00.30 Můj přítelMonk IV (10, 11)
02.10 Kriminálka Anděl (10)
03.20 Co na to Češi
03.55 Ordinace v růžové

zahradě 2 (704)
05.00 Novashopping

16.30 Krimi zprávy
16.50 Policie v akci
17.40 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.55 SHOWTIME
20.05 Počasí
20.15 Máme rádi Česko
21.50 Na špatné straně hlavně

Akční thriller (USA, 2016)
23.35 Policie v akci
00.30 Policie v akci
01.20 Walker,

Texas Ranger VII (1)
Svatba (2/2).
Akční seriál (USA, 1998)

02.10 Poslední polda (7)
Krimiseriál (N, 2010)

03.00 Prostřeno!
04.20 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
15.00 Top 3 Óčko Chart
15.15 Óčko trendy
15.30 Óčko hity
17.00 Novinky
19.00 Moje desítka

Top 10 klipů podle diváka Óčka
20.00 Óčko hity

Klipy nonstop
21.00 CZ & SK

České a slovenské klipy nebo
živá vystoupení

22.00 Party ride
Dance music pro všechny
na páteční mejdan

1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy
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Josef Sláma
Svobodu, která

nám v dnešní době
ubývá.

Anketa

Comáte spojené s devadesátými lety?

Autokina jsou velkým fenoménem v USA, ale u nás měla smůlu.
Až donedávna, do koronavirové vlny. Ta přinesla fajnové
bijáky i na Strahov, tam kde je driftovací plácek. Pokochejte se
momentkou z promítání, kterou poskytl @meet_my_meat.
Přihodil tagy #autokino #autokinostrahov #prahard #aerofilms.

Petr Vilgus
Éru, která přála

připraveným a ničila
nepřipravené.

Sylvie A Hermiona
Časopis Bravo, seriál
Beverly Hills 90210,
skupinu Kelly Family.

@mojemetro

NADBYTEČNÁ
VĚTŠINA
Povolební politický vývoj na Slovensku stál – zcela pochopitel-
ně – trochu stranou zájmu českých médií. Témata související
se Slovenskem se točila kolem toho, jaký je tam vývoj pande-
mie koronaviru. Vnitropolitický vývoj však byl neméně zají-
mavý. Únorové parlamentní volby vedly koncem března
k ustavení vlády, která se neopírá jen o prostou většinu (ta by
jí stačila k zisku důvěry), ale dokonce o většinu ústavní. Tvoří
ji čtyři strany, ač k prosté většině by stačily tři. Jedná se tak
o koalici, která je slovy politologické teorie nadbytečně větši-

novou, tedy obsahující
více subjektů, než nutně
potřebuje k zisku a udrže-
ní většiny.
Takové koalice vznikají
například v případě, kdy
je potřeba nějakou situaci
vyřešit pomocí změn ústa-
vy a kdy je třeba více hla-

sů než jen nadpoloviční většinu. Nutnost takových změn (ze-
jména ve spojení s organizací justice a prokuratury) avizoval
Igor Matovič už před volbami a zopakoval je i po ustavení vlá-
dy. Nadbytečné většiny jsou však i určitou prevencí proti vnit-
rokoaliční a vnitrostranické nestabilitě. Koalice disponující
více křesly, než je nezbytně nutné, je tak chráněna proti pří-
padné rebelii ve vlastních řadách. Přestože tento důvod Mato-
vič nezmínil, už nyní se ukazují první koaliční trhliny. Ačkoli
vládu tvoří subjekty, které si jsou relativně blízko, jsou téma-
ta, v nichž se neshodnou nejen mezi sebou, ale často ani
uvnitř jedné strany či jednoho hnutí. Nejfragmentovanější je
přímo vítězné hnutí Obyčejní lidé nového premiéra Matoviče.

Citát

Vládní koalici tvoří
čtyři strany, ačkoli
k prosté většině
by stačily tři.

Dopisy a vzkazy

TURISTKA

Řešení sudoku

PETR
JUST
POLITOLOG
METROPOLITNÍ UNIVERZITA PRAHA

Malé zopakování
Rouška chrání okolí, niko-
li nositele, k jehož ochra-
ně slouží respirátor – ten
naopak výdechem přes
ventil ohrožuje okolí.
Rouška totiž dokonale ne-
těsní na svých okrajích,
především u kořene nosu,
i když je opatřena tvarova-
telným prvkem a tento je
správně zohýbán podle
tvaru obličeje. Těsnění
však nebude všude doko-
nalé. Proč tedy roušku no-
síme? Virus je totiž šířen
kapénkami, jež vychází
z úst nejen při kašli, ale
jemný aerosol vzniká i při
mluvení nebo i jen při
hlubším dýchání. Tyto ka-
pénky neprojdou látkou
roušky, i když není z nano-
materiálu. Viry samotné
rouška nezastaví, i když
bude z nanomateriálu, po-
něvadž uniknou netěs-
nostmi, zatímco kapénky
se do látky roušky vsakují.
Jejich hmotnost je nesrov-
natelně větší než viru sa-
motného, takže nemění
snadno směr pohybu a na-
rážejí na povrch roušky.

J. VLACH

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz pro ostatní čtenáře deníku Metro.
Pište, kreslete, zpříjemněte někomu den. Výtvor vyfoťte a sdílejte
na vašem Instagramu, tagujte #METROTAG. Otiskneme ho v novinách!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Čiňte dobro svým
pohybem, každý
kilometr se počítá.

Rádi byste začali pravidelně
sportovat, ale chybí vám po-
třebná motivace? Možná pro
vás máme řešení. Nadace Vo-
dafone a nadační fond IT Peo-
ple spustily sportovní výzvu,
která pomáhá dětem z rodin
postižených koronavirovou
krizí zajistit techniku pro vy-
učování na dálku.
Jak to funguje? Za každý

uběhnutý, ušlý nebo třeba na
kole ujetý kilometr získá pro-
jekt Počítače dětem jednu ko-
runu. Do výzvy se už zapojilo
přes 300 lidí, kteří společ-
ným úsilím vysportovali pro-
jektu polovinu z celkové ma-

ximální částky, která je 200 ti-
síc korun.
Výzva trvá do 15. června,

takže na přispění máte ještě

dost času a vaše účast oprav-
du může být znát.
A jak na to? Pro zapojení

do výzvy stačí navštívit web

Endomondo.com, přihlásit
se k vašemu účtu nebo si vy-
tvořit nový a v záložce Chal-
lenges vyhledat Red team.

Poté stiskněte tlačítko Join,
které vás připojí do výzvy. Na-
konec si stáhněte aplikaci En-
domondo do mobilního tele-
fonu nebo kompatibilních
sportovních hodinek vybave-
nýchGPS amůžete začít spor-
tovat pro dobrou věc.
A pokud byste chtěli k mě-

ření vašich tréninků nového
parťáka v podobě chytrých
hodinek, máme pro vás tip
na závěr. V internetovém ob-
chodě Mironet nyní najdete
Samsung Galaxy Watch Acti-
ve2 s 16procentní slevou už
za krásných 6338 korun. Tyto
hodinky, kromě spousty ji-
ných užitečných funkcí, spo-
lupracují právě s aplikací En-
domondo a vaše výsledky
vám pohodlně zaznamenají
přímo do aplikace, abyste se
vy mohli plně soustředit na
nejlepší výkony.

Vystudoval všeobecnoumedi-
cínu a pak i stomatologii.
Hodně ho přitom ovlivnil
strýc zubař. „Rád jsem za ním
chodil do ordinace,“ říká sto-
matolog Robert Vondruška
ze zubního centra na pražské
Ořechovce. Musí zubní kaz
bolet? Je bílá plomba zdravěj-
ší? Lze kaz odstranit i bez vr-
tání? Dají se zuby transplan-
tovat? A jak na „hollywood-
ský“ úsměv? Čtěte v novém
vydání týdeníku Téma.

Coworkingová síť Impact
Hub, která má své prostory
v Praze, Brně a Ostravě, pomá-
há (re)startovat český byznys.
Nabízí 10 tisíc hodin členství
zdarma pro živnostníky
a malé firmy. „Stačí vyplnit
žádost a stručně popsat, jak
současná krize ovlivnila váš

byznys,“ říká Petr Vondruš
z Impact Hubu Praha.
Žádosti, které lze zasílat do

31. května, budou ohodnoce-
ny na základě kritérií – jako
jsou míra poškození korona-
virovou krizí či oblast podni-
kání. Více naleznete na webu
restart.impacthub.cz.

22.241,-

Tohle herní dělo
rozjede všechno

procesor Ryzen 3 3300X / RAM 16GB
grafika Radeon RX 5500 XT 4 GB /1 TB SSD

PC MIRONET GAME AMD 3300X

www.mironet.cz

Zbrusu nová galerie láká na experimenty
Holešovice okoření nový výstavní prostor Bold Gallery. Již ve čtvrtek 28. května jej otevře
autorská výstava Božská komedie (ukázka na snímku) od experimentální malířky Radky
Bodzewicz. Bold Gallery najdete na pomyslné spojnici mezi Trafo Gallery a proslulým
centrem DOX. Více na www.boldgallery.art a www.facebook.com/boldgalleryprague/.

Lámete si hlavu nad zdlouha-
výmprocesem stavby nového
počítače? Chtěli byste všech-
ny použitelné kombinace
komponent vidět pěkně po-
hromadě v jednom přehled-
ném konfigurátoru? V tom
případě doporučujeme vy-
zkoušet novinku ze stáje IT
odborníků internetového ob-
chodu Mironet. V jeho intui-
tivnímprůvodci si počítač po-
dle svých představ poskládá
skutečně každý.
A kdybyste si náhodou ne-

byli výběremněkteré součást-
ky nebo rovnou celé sestavy

jistí, zkušení technici Mirone-
tu vám rádi poradí. Stačí si
tuto službu v průvodci zvolit.
A že se na jejich dobré rady
můžete spolehnout, značí
opakovaná vítězství počítačů
Mironet v nezávislých odbor-
ných testech.
Ať už tedy sháníte rychlíka

do kanceláře, herní mon-
strum na nejnovější hry,
nebo profesionální stroj, kte-
rý vás nebude brzdit při práci
s extrémně náročnými pro-
gramy, budete v Mironetu na
správném místě. Úprava veli-
kosti RAM, pevného disku, vý-

měna procesoru nebo kom-
pletní obměna všech kompo-
nent k obrazu svému je v „mi-
ronetím“ konfigurátoru otáz-
kou pár vteřin. Základem je
vždy hotová sestava navrže-
ná právě odborníky Mirone-
tu. Tu si pakmůžete podle po-
třeby libovolně upravit, ať už
jenomkosmeticky, nebo pěk-
ně od základu. Pro přehled-
nost jsou jednotlivé sestavy
rozděleny do tří hlavních ka-
tegorií, podle jejich primární-
ho využití.
K zakoupenému PC Miro-

net se navíc vážou i další bo-

nusy. Jmenujme například
prodlouženou záruku na tři
roky nebo odbornou montáž
zdarma zahrnující i pečlivé
otestování. Spolehnout se
rovněž můžete na velmi dů-
kladný předvýběr ověřených
komponent pouze té nejvyšší
kvality.
Abyste si složili skvělý počí-

tač přesně podle vašich po-
třeb, zkrátka nemusíte být
zkušenými profíky – experti
z Mironetu už udělali všech-
nu práci za vás. Přesvědčte
se, jak jednoduché to je, na
www.mironet.cz/konfigurator.

Sportujte a darujte radost sobě i druhým. MIRONET

Téma. Zdravý chrup

Nové PC. Šikovný konfigurátor

Spálené kalorie pomohou dětem

Pomoc. Živnostníci

BOLD GALLERY
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Generální manažerka Sparty
Barbora Snopková Haberová
potvrdila, že pražský klub už
rok patří k nejhlasitějším od-
půrcůmuzavření hokejové ex-
traligy i jejího případného roz-
šiřování. Sparta s Libercem
a Plzní navrhly minulý týden,
aby se počet týmů v extralize
postupně snížil na dvanáct.
Svaz předtím přišel s opač-

ným plánem, jak pomoci klu-
bům zvládnout dopady koro-
navirové krize. Dvě sezony
chce hrát bez sestupu a rozší-
řit soutěž ze 14 až na 16 týmů
v ročníku 2022/23 a pak ji
opět zredukovat. „Extraliga

musí být extraligou – soutěží,
ve které mají všechny týmy
o co bojovat. Jen tak si získá
nové fanoušky a udrží součas-
né. Debata o uzavírání a rozši-
řování soutěže byla veřejnos-

ti prezentována jako cesta ke
zvýšení kvality extraligy a čes-
kého hokeje. Všem ale bylo
jasné, že takové nápady pove-
dou k pravému opaku,“ řekla
Snopková Haberová webu
Sparty. „Rozhodli jsme se, že
se budeme podílet na návr-
hu, který extraligu posune
o level výš po sportovní i fi-
nanční stránce. Prospěje i prv-
ní lize. Jen s opravdu kvalitní
ligou amládežnickými soutě-
žemi můžeme pomýšlet na
mezinárodní úspěchy,“ doda-
la Snopková Haberová. Podle
ní musí mít i kluby na konci
tabulky o co hrát. ČTK

Česká nejvyšší
fotbalová soutěž
se zítra po devíti
týdnech vrátí.

Do třetice všeho dobrého už
to snad vyjde. Duel 23. kola
Fortuna ligy mezi Teplicemi
a Libercemdvakrát odložil ne-
způsobilý terén. Předpověď
počasí není příznivá ani na zí-
třek, kdy se má od 18 hodin
po více než dvouměsíční pau-
ze způsobené pandemií koro-
naviru opět hrát ligový fot-
bal. Ale všichni doufají, že se
severočeské týmy dočkají.
Díky výjimce ministerstva

zdravotnictví smí být v Tepli-
cích na stadionu 150 lidí, ale
fanoušci se na své sedačky ne-
dostanou. Hrát se bude zatím
bez diváků.

„Bude to určitě složité. Ale
pro každého hráče to bude
stejné. Je fakt, že někomu to

může přinést klid, někomu
naopak nervozitu. Každý se
s tím musí vypořádat,“ tvrdí
pro klubové stránky záložník
Teplic Daniel Trubač.
Příští úterý a středu naváže

už kompletní 25. kolo a hrát
se bude dvakrát týdně. „Po
špatném startu do jara nás
čeká těžké období. I vzhle-
dem k tomu, že se budou
hrát anglické týdny. Musíme
bodovat, víme to,“ uvědomu-
je si před zítřejším duelem
kouč Teplic Stanislav Hejkal.
Nevšední situaci a náročný

programbude řešit i jeho pro-
tějšek Pavel Hoftych. „Jako
trenér jsem sám zvědavý, jak
se bude vše vyvíjet a jak na to
budou jednotlivá mužstva
a trenéři reagovat. Nastanou
situace, se kterými se normál-
ně nesetkáte. Může se napří-
klad stát, že do sestavy bude-
te muset dát pět hráčů, kteří
hrají standardně za béčko.
Kdo bude dobře připraven
a budemít i trochu štěstí, kte-

ré je například potřeba, aby
se nezranilomoc hráčů najed-
nou, bude mít velkou výho-
du. Ale osobně se na restart
těším,“ uvedl Hoftych. „Ne-
můžeme do B mužstva nebo
dorostu sáhnout jen tak po
někom, protože kdokoli má
nastoupit,musímít dva nega-
tivní testy,“ doplňuje Hejkal.
Z více než 1400 testů na ko-

ronavirus, které absolvovaly
týmy první a druhé ligy, byly
jen dva pozitivní. VMladé Bo-
leslavi a Slavii. Středočeši
měli kontrolní testy v pořád-
ku, Slavii čekají dnes. PUR

B. Snopková Haberová MAFRA

Plavcům vzali vše
Plavci letos přišli o posled-
ní mezinárodní vrchol-
nou akci. Po odložení ME
a OH se neuskuteční ani
prosincové mistrovství
světa v krátkém bazénu
v Abú Zabí. Mezinárodní
plavecká federace ho odlo-
žila na 13. až 18. 12. 2021.

Předkolo play-off?
NHL zvažuje možnost do-
hrát sezonu systémem
play-off s 24 týmy místo
dosavadních šestnácti. Po-

dle zámořských médií by
měl začít o této variantě
jednat výkonný výbor
hráčské asociace NHLPA.

136
Kluby zámořské ligy ame-
rického fotbalu NFL mo-
hou přijít o 5,5 miliardy
dolarů (přes 136 miliard
korun), pokud by se nad-
cházející sezona hrála bez
diváků na stadionech. Vy-
plývá to z analýzy časopi-
su Forbes. ČTK

Počet střídání

5
Výkonný výbor Fotbalové aso-
ciace ČR včera schválil úpravu
pravidel, kdy je možné stří-
dat v utkání až pět hráčů. Pro
zítřejší dohrávku to neplatí.

VÍCE INFORMACÍ
na www.slavia.cz!

EXKLUZIVNĚ KE STAŽENÍ
CELÝ SERIÁL!

KNIŽNÍ PODOBA POPULÁRNÍHO
TV DOKUMENTU NYNÍ V PRODEJI!

UNIK TN
VZPOM NKA

NA UNIK TN
ROK!

FOTOGRAFIE,VZPOMÍNKY,ROZHOVORY!

EXKLUZIVNĚ V

„Everesting“ na Lysé hoře
Olympijský vítěz Jaroslav Kulhavý si jako další z cyklistů
zpestří koronavirovou pauzu pokusem o „Everesting“.
Dnes se bývalý mistr světa v cross country horských kol
bude snažit nastoupat 8848 výškových metrů třinácti
výjezdy na Lysou horu v Beskydech (1323 metrů nad
mořem). Akcí podpoří Českou olympijskou nadaci. ČTK

ČOV – LUKÁŠ KABOŇ

inzerce

Sparta. Snižte počet týmůKrátce

Restart obstarají
Teplice a Liberec


